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Neh 8

1. Čtení z Božího zákona (verše 1-8)

Vyprávění opět přechází do 3. osoby. Tímto způsobem se zde místo subjektivního pohledu
Nehemjášova znovu objevuje pohled objektivní. Tento objektivní pohled byl už v podstatě
uveden seznamem prvních navrátilců (Neh 7,6-72). Podobně jako Nehemjáš i každý z nás
prožívá svou víru velice osobně. Ono to ani jinak nejde. Avšak podobně jako Nehemjáš tu se
svou vírou a ani se svými prožitky nejsme sami. Jsme součástí něčeho mnohem většího, než
je pouze náš život. Jsme součástí Božího lidu a Božího díla záchrany, které prostupuje celými
dějinami lidstva.

Znovu je zde zmínka o knězi Ezdrášovi. Tato zmínka nám mimochodem dosvědčuje,
že Ezdráš a Nehemjáš byli současníky. Ke shromáždění, o kterém se tu píše, došlo na podzim
roku 445 př. Kr., konkrétně prvního dne sedmého měsíce. Podle našeho počítání to bylo 8.
října. Podle Mojžíšova zákona měl být první den sedmého měsíce dnem odpočinku, kdy se
troubilo na trubky a bylo bohoslužebné shromáždění (Lv 23,24; Nu 29,1). Dnes je tento den
znám jako židovský Nový rok - roš hašana. Vyzvání Ezdráše k přinesení Zákona bylo patrně
něčím víc, než jakousi formální liturgickou výzvou. Mezi řádky můžeme číst, že lidé zatoužili
po tom, aby jim bylo předčítáno z Mojžíšova zákona. Zkušenost s Božím jednáním v našich
životech v nás může vyvolat novou touhu po slyšení slov Písma svatého. Oni měli za sebou
opravu hradeb a její zdárné dokončení. Prožili Boží milost a pomoc.

Ezdráš tedy přinesl knihu (vlastně svitek) zákona do shromáždění. Stál na dřevěném
lešení, které bylo postaveno právě k tomu účelu. Společně s ním tam byli ještě další muži.
Když otevřel svitek Zákona, lid povstal. Po Ezdrášově dobrořečení Hospodinu se lid s
pozdviženýma rukama a svým “Amen, amen.” k tomuto požehnání připojil. Lid padl na
kolena a klaněl se Bohu tváří k zemi. Tím lidé nepochybně dávali najevo svou víru, že se
nacházejí v Boží přítomnosti. Z knihy Zákona nečetl pouze Ezdráš, ale také jeho pomocníci
levité, kteří také lidu vykládali smysl přečtených slov. Jistě se jednalo zejména o výklad
praktického smyslu přečtených slov, o jejich uplatnění v každodenním životě. Možné je snad
i to, že původní jazyk Písma (hebrejština) nebyl všem dobře srozumitelný, proto bylo třeba
překládat. Výklad Písma prostřednictvím jeho znalců jistě potřebujeme i my. Oproti
tehdejším posluchačům však máme tu výhodu, že můžeme Písmo číst také očima víry
v Ježíše Krista (srov. 2Tm 3,15-17). A můžeme při čtení prožívat působení v nás
přebývajícího Ducha svatého, který nám odhaluje pravdu skrytou za slovy Bible (J 16,13).
Tak se může stát, že při čtení nějakého oddílu z Bible se nám náhle rozsvítí, pochopíme smysl
textu a otevřou se nám nové duchovní obzory.

2. Povzbuzení k radosti (verše 9-12)

Nehemjáš společně s Ezdrášem a levity připomínali lidu, že ten den je svatý Hospodinu. Už
jsme si řekli, že podle Mojžíšova zákona měl být první den sedmého měsíce dnem
odpočinku, kdy se troubilo na trubky a bylo bohoslužebné shromáždění (Lv 23,24; Nu 29,1).
Byl to Boží den a na této skutečnosti byla založena výzva vůdců k lidu, aby se nermoutil, ale
naopak radoval. V takový slavný a vzácný den nebylo truchlení na místě. V jednom žalmu
čteme: „ Toto je den, který učinil Hospodin, jásejme a radujme se z něho. “ (Ž 118,24 ČEP)
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Lidé totiž při poslechu slov Zákona plakali. Lidi lze dojmout, zarmoutit a rozplakat
různými způsoby. Ze strany řečníků může někdy jít o záměrnou nebo neuvědomnělou
psychologickou manipulaci. Zde však byli lidé smutní prostě proto, že slyšeli srozumitelný
výklad Písma svatého. A pod vlivem slov Písma si nepochybně uvědomovali svá selhání a
své hříchy. Pravděpodobně jim docházelo, jak moc zaostávali za Božími požadavky. Byl to
ale jistě zármutek podle Boží vůle, který vede člověka k pokání (2K 7,10). Jistě i proto se
záhy změnil ve velkou radost (Neh 8,8).

Místo truchlení měli slavit. Měli jíst tučná jídla, pít sladké nápoje a posílat z toho
dárky těm, kdo nic neměli. Neměli se trápit, protože radost z Hospodina byla (ve verši 10
sloveso “býti” není, ČEP je zde doplňuje) jejich záštitou. Byla to radost z Boha, který je sice
za jejich hříchy trestal, nyní jim však udělil velkou milost. To je něco, co prožíváme v Kristu.
Jsme usvědčováni z našich hříchů, ale zároveň máme v Kristu východisko z našich vin (srov.
Ef 2,1-10). Duch svatý nás ujišťuje o tom, že jsme Božími dětmi (Ř 8,15-16). Radujeme se
z Pána Ježíše (F 4,4), a to je náš úkryt před zoufalstvím. Lid tehdy uposlechl a radoval se.

3. Slavnost stánků (verše 13-18)

Při čtení Zákona zaznělo patrně též nařízení ohledně podzimního svátku stánků (Lv
23,40-43). Přední Židé se tedy sešli u Ezdráše, aby si ujasnili, co mají v této věci dělat.
Svátek stánků měl Izraelitům připomínat, že když je Hospodin vyvedl z Egypta, přebývali ve
stáncích. V Zákoně se dočetli, že mají nashromáždit větve stromů, postavit stánky a bydlet
v nich. A tak si tedy vyrobili obydlí z větví a po sedm dní v nich bydleli.

Verš 17 bychom samozřejmě neměli chápat tak, že od dob Jozuových se svátek stánků
nikdy neslavil. Vždyť i první navrátilci z babylonského zajetí slavili tento svátek (Ezd 3,4).
Od dob Jozuových se však na způsobu slavení svátku muselo něco změnit. Snad právě to, že
se upustilo od pobývání ve stáncích. Nyní se Judejci vrátili ke kořenům, k původnímu
způsobu slavení tohoto svátku. Máme zde názorný příklad toho, k čemu by nám také měl
sloužit správný a srozumitelný výklad Bible - k návratu ke kořenům, k původním Božím
záměrům a způsobům.

Po celý týden svátku pokračovali lidé v četbě Božího zákona. Svátek pak byl
zakončen slavnostním shromážděním. I my potřebujeme nově slyšet slova Písma a vracet se
tak k pramenům víry.

Otázky k zamyšlení a rozhovoru:

1/ Jak byste definovali “duchovní obnovu”? Co to vlastně je?

2/ Jaký je rozdíl mezi pohnutím vyvolaným pouze psychologicky a pohnutím, které vychází z
působení Božího slova a Ducha svatého?

3/ Způsobilo někdy čtení Bible změnu v našich životech? Co se stalo?
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